
Gramatika – lekce 2; jaro 2014 

 

Řadové číslovky 

1. der, die, das erste   7. -//- sieb(en)te 

2. der, die, das zweite   8. -//- achte 

3. der, die, das dritte   9. -//- neunte 

4. -//- vierte    10. -//- zehnte 

5. -//- fünfte    11. -//- elfte 

6. -//- sechste    19. -//- neunzehnte 

Řadové číslovky 1-19 se tvoří ze základních číslovek příponou –te. 

 

 

20. -//- zwanzigste   100. -//- hundertste 

21. -//- einundzwanzigste  101. -//- hunderterste 

30. -//- dreißigste   102. -//- hundertzweite 

40. -//- vierzigste   103. -//- hundertdritte 

99. -//- neunundneunzigste  1 000. -//- tausendste 

     1 000 000 -//- millionste 

 

Od 20 výše se řadové číslovky tvoří příponou –ste. Před nimi bývá buď člen určitý, nebo 

přivlastňovací zájmeno. Skloňují se jako přídavná jména.   

 

Wir wohnen zu zweit/ zu dritt/ zu viert.   Bydlíme po dvou/ po třech/ po čtyřech. 

- z řadových číslovek jsou odvozeny některé tvary příslovcí 

 

zwischen fünf und sechs   mezi pátou a šestou 

nach zwei Uhr     po druhé hodině 

(im Jahre) 1989    (v roce) 1989 

(neunzehnhundertneunundachtzig) 

auf Seite sieben    na sedmé straně 

- narozdíl od češtiny se hodiny, letopočty, stránky knih a nádražní nástupiště označují pouze 

základními číslovkami 

 

Vyjádření data 

Der Wievielte ist heute?    Kolikátého je dnes? 

Den Wievielten haben wir heute?   Kolikátého dnes máme? 

Heute ist der dritte Mai.    Dnes je 3. květen.  

Heute haben wir den dritten Mai.    Dnes máme 3. května. 

 

Er kommt am fünfzehnten Dezember.   Přijede 15. prosince. 

Er kommt am Freitag, dem fünfzehnten Dezember. Přijede v pátek 15. prosince. 

Ich bin am siebenundzwanzigsten Juni                     Narodil jsem se 27. 6. 1981. 

1981 geboren.    

Brno, den achtzehnten Februar 2011.  V Brně dne 18. února 2011 

 

Stupňování přídavných jmen 

a) v přísudku 

1. stupeň - alt                                    so…wie      Er ist so alt wie ich.  

2. stupeň - älter                                 als               Er ist älter als ich. 

3. stupeň – der, die, das älteste         von, unter  Er ist der älteste von / unter uns.  

                                                          am              Er ist am ältesten. 
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- druhý stupeň je tvořen příponou –er, třetí stupeň –ste / -este (po d,t a sykavkách) 

- možná je přehláska 

- před příd. jm. ve třetím stupni stojí téměř vždy určitý člen nebo zájmeno 

- pro označení nejvyšší míry je v přísudku možné použít vazbu am –(e)sten; pouze 

v případě, že nejde o srovnání s jinými osobami nebo věcmi 

 

Nepravidelné tvary 

groß  größer  der, die, das größte 

gut  besser  -//- beste 

nah  näher  -//- nächste 

hoch  höher  -//- höchste 

dunkel  dunkler -//- dunkelste 

 

viel  mehr  die meisten 

 

b) v přívlastku 

- stupňovaná přídavná jména v přívlastku se skloňují stejně jako přídavná jména v 1. stupni 

  

Das ist der ältere Bruder von Eva.   To je Evin starší bratr.  

Ich habe einen jüngeren Bruder.  Mám mladšího bratra. 

Ich kenne kein besseres Beispiel.  Neznám lepší příklad.  

Das ist unser bester Freund.    To je náš nejlepší přítel. 

 

Er hat mehr Zeit.    Má teď víc času. 

Die meisten Studenten gehen ins Konzert. Většina studentů jde na koncert.  

 

Stupňování příslovcí 

- příslovce se stupňují stejně jako přídavná jména 

- 2. stupeň –er, 3. stupeň –(e)sten a předložka „am“ 

- možná je přehláska 

- příslovce zůstávají nesklonná 

 

Er läuft so schnell wie ich.   Běží tak rychle jako já. 

Er läuft schneller als ich.   Běží rychleji než já. 

Er läuft am schnellsten von allen.   Běží nejrychleji ze všech.  

Nepravidelné tvary 

gut  besser   am besten 

gern  lieber   am liebsten 

oft  häufiger/öfter  am häufigsten 

bald  früher/eher  am frühesten/am ehesten 

viel  mehr   am meisten 

Ve větách obsahujících srovnání pomocí „wie“, „als“ se obvykle porušuje větný rámec 

Er kann schneller laufen als ich. 


